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 OR.0002.5.2021 

Protokół z obrad 

XXXII.2021 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 11 czerwca 2021r. 

 

XXXII.2021 Sesja VIII kadencji odbyła się w świetlicy Szansa przy budynku Urzędu Gminy w Kowali ze 

względu na konieczność zapewnienia odpowiednich odległości między zgromadzonymi w związku  

z epidemią koronawirusa. Sesję rozpoczęto o godz. 09:00. 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył XXXII Sesję. Przywitał przybyłych 

Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Skarbnik - Agnieszkę Delikat, Kierownika 

SP ZOZ w Kowali-Stępocina – Rafała Wojciechowskiego, Kierownika Posterunku Policji w Kowali-

Stępocina- asp. Sebastiana Berlińskiego, Kierowników Referatów Urzędu Gminy Kowala i jednostek 

organizacyjnych gminy. Przewodniczący powitał również Panie i Panów Sołtysów, przybyłych gości oraz 

mieszkańców oglądających sesję online.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 11 radnych, co stanowi quorum 

zdolne do podejmowania proponowanych uchwał (nieobecni: Radny Jan Malmon, Radny Paweł Lis, 

Radna Krystyna Grzyb, Radny Tomasz Odzimek). 

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie XXXII.2021 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XXXI sesji Rady Gminy Kowala z dnia 30 kwietnia 2021 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady 

Gminy, trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Raport o sytuacji ekonomiczno – finansowej SP ZOZ w Kowali 2021 rok. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali za 2020 rok. 
8. Sprawozdanie z działalności Posterunku Policji w Kowali.  
9. Sprawozdanie z realizacji rocznego Programu Współpracy Gminy Kowala z organizacjami 

pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego 
w roku 2020. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wzorów wniosku o przyznanie dodatku 
mieszkaniowego oraz deklaracji o dochodach gospodarstwa domowego.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 1024/4 położona w 
miejscowości Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz Polskiej Spółki 
Gazownictwa sp. z o.o. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia przez Gminę Kowala prawa własności 
nieruchomości gruntowych niezabudowanych położonych w obrębie Romanów, gm. 
Kowala. 

13. Przedstawienie raportu o stanie Gminy Kowala za 2020 rok. 
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14. Debata nad raportem o stanie Gminy Kowala za 2020 rok. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie wotum zaufania dla Wójta Gminy Kowala.  
16. Przedłożenie sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2020. 
17. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy  

w Radomiu w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala sprawozdaniu z 
wykonania budżetu Gminy za rok 2020.  

18. Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy o udzielenie absolutorium 
Wójtowi Gminy Kowala za 2020 rok.  

19. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy  
w Radomiu w sprawie opinii o przedłożonym wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 
Kowala w sprawie udzielenia absolutorium z wykonania budżetu za rok 2020. 

20. Opinie Komisji na temat sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2020. 
21. Dyskusja. 
22. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za rok 2020. 
23. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Kowala z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2020. 
24. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2021. 
25. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2021-2024.  
26. Sprawy różne. 
27. Zakończenie obrad. 

 

 
Radny Jarosław Słomka zapytał czy został na dzisiejszą sesje zaproszony przedstawiciel PGE  

z gazownictwa.  

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że wyjaśni to w punkcie nr 4 porządku obrad.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad. Rada Gminy głosowała: 11 - 

głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących (przy 4 Radnych nieobecnych). 

 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z XXXI sesji Rady Gminy Kowala z dnia 30 kwietnia 2021 roku. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z XXXI sesji Rady Gminy 

Kowala z dnia 30 kwietnia 2021. Rada Gminy głosowała: 11 głosów za, 0 – głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących (przy 4 Radnych nieobecnych). 

 

Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji 

Wójt Dariusz Bulski złożył życzenia strażakom z okazji ich święta które odbyło się 4 maja.  

4 maja również została podpisana umowa na realizację programu asystent osoby niepełnosprawnej 

edycja 2021- finansowany z funduszu solidarnościowego Urzędzie Wojewódzkim w Warszawie, 

wniosek złożył GOPS w Kowali.  

14 maja odbyła się Komisja Rewizyjna. 

24 maja odbyła się Rada Społeczna SPZOZ w Kowali. 

24 maja odbyło się posiedzenie Komisji Oświaty i Komisji skarg, wniosków i petycji. 



3 

7 i 8 czerwca odbyło się wręczenie odznaczeń z okazji 50 lecia pożycia małżeńskiego. Medale wręczono 

12 parom.  

13 czerwca o godzinie 14.30 rozpocznie się XVII Turniej piłki nożnej o Puchar Wójta Gminy Kowala 

„Kowala 2021”. Zgłosiło się 11 drużyn, mecze odbędą się na boisku Orlik przy PSP w Mazowszanach.  

Zostały podpisane umowy na remonty dróg gminnych w Kończycach-Kolonii oraz Kowali. 

Trwa procedura przetargowa na wykonanie sieci wodociągowej w Ludwinowie oraz na budowę sieci 

wodociągowej w Kosowie Etap II. 

W trakcie  realizacji jest termomodernizacja budynku w PSP w Młodocinie Mniejszym.  

14 maja zostało wydane Zarządzenie Nr 46.2021  w sprawie konkursu na stanowisko Dyrektora PSP  

w Bardzicach. 9 czerwca odbyło się posiedzenie  Komisji na której wybrano kandydata na to stanowisko 

– został nim Pan Arkadiusz Bazydło- obecny dyrektor szkoły. 

Trwają prace budowlane w związku z przebudową drogi Powiatowej Zakrzew-Wolanów-Augustów  

w miejscowości Augustów – Etap I i Etap II. Inwestorem jest Starostwo Powiatowe w Radomiu, Gmina 

Kowala przeznaczyła na ten cel 400 000 zł  oraz Gmina wykonała dokumentację za kwotę ok 90 000 zł. 

Trwają roboty budowlane związane z remontem odcinka drogi wojewódzkiej nr 744 w miejscowości 

Trablice - Mazowszany. 

26 maja w budynku Urzędu Gminy Kowala odbyło się uroczyste podpisanie dwóch umów  

o dofinasowanie – Budowy remizy OSP w Kowali- wysokość dofinansowania- 1 078 497,02 zł, a drugie 

dofinasowanie na pomiary składu dymu z kominów na terenie gminy kowala – wysokości  

9 664,00 zł. W podpisaniu powyższych umów udział wzięli: Pan Adam Struzik Marszałek Województwa 

Mazowieckiego, Pan Rafał Rajkowski Wicemarszałek Województwa Mazowieckiego oraz Pan Dariusz 

Bulski Wójt Gminy Kowala, Pani Agnieszka Delikat Skarbnik Gminy Kowala, ponadto mieliśmy 

przyjemność gościć również Pana Leszka Przybytniaka Radnego Województwa Mazowieckiego 

i Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich oraz Pana Tomasza Śmietankę Radnego 

Województwa Mazowieckiego Pan Wójt serdecznie podziękował za przyznane dofinasowania.  

W ramach konkursu 4.2 efektywność energetyczna – jest to termomodernizacja budynku użyteczności 

publicznej Gminy Kowala – nasza gmina została wpisana na listę projektów skierowanych do 

dofinasowania jest to kwota blisko 4 milionów złotych (planowana termomodernizacja jest w trzech 

szkołach oraz budynek urzędu Gminy Kowala) jedna szkoła już jest w trakcie realizacji, na pozostałe 

budynki zostanie w tym roku ogłoszony przetarg, a wykonanie prac planowane jest na przyszły rok.  

Zakończyły się prace budowlane przy realizacji inwestycji oświetlenia ulicznego, przy ulicy Podgórskiej 

Romanów-Stawki. Koszt inwestycji jest to ok 20 000 zł. 

Zostało skierowane pismo do PGE w Radomiu z prośbą o spotkanie. Trzy dni temu przedstawiciel 

gazowni poinformował, że spotkanie odbędzie się w siedzibie gazowni w dniu 28.06.2021 roku o godz. 

11:00.  
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29 maja obyły się warsztaty szkoleniowo-informacyjne dla sołtysów w ramach LGD  Wspólny Trakt. 

Warsztaty szkoleniowe odbyły się w Iłży.  

Radna Agata Kicior zapytała jaki jest całkowity koszt przebudowy drogi powiatowej w Augustowie  

i w Mazowszanach.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że niestety nie ma przed sobą materiałów z których mógłby podać 

dokłada kwotę. Jest to inwestycja Powiatu, gmina tylko wspomaga te inwestycje finansowo.   

(Na sesję przybył Radny Paweł Lis)  

Przewodniczący Dariusz Chruślak złożył wniosek formalny o przesuniecie punktu 5 na punkt 6,  

a punkt 6 na punkt 5- ze względu na obecność na Sesji Kierownika SP ZOZ Rafała Wojciechowskiego.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie przesunięcie punktu 5 na punkt 6, a punkt  

6 na punkt 5. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosy wstrzymujące (przy 3 

Radnych nieobecnych). 

 

Ad. 5. Raport o sytuacji ekonomiczno – finansowej SP ZOZ w Kowali 2021 rok. 

Rafał Wojciechowski- Kierownik SP ZOZ Kowala-Stępocina  poinformował, że sytuacja finansowa pod 

wglądem poprzedniego roku praktycznie nie uległa zmianie, jest płynna i stabilna o czym na bieżąco 

jest informowana Rada Społeczna, która zbiera się raz na trzy miesiące.  Z Narodowym Funduszem 

Zdrowia kontrakt jest podpisany do końca czerwca 2021 roku- jeśli chodzi o PEZ, jeśli chodzi  

o stomatologie i ginekologie to do końca roku. Obecnie jest negocjowany kontrakt z Narodowym 

Funduszem o usługi PEZ. Oprócz obowiązków które do tej pory ośrodek wykonywał, doszły teraz 

sprawy związane z COVIDEM. Ośrodek od początku pandemii cały czas funkcjonował i funkcjonuje.  

W ośrodku są prowadzone szczepienia przeciw koronawirusowi, w ośrodku wykonano już około 1 900 

szczepień, nie została zmarnowana żadna szczepionka.  

Wójt Dariusz Bulski przedstawił plan finansowy jednostki na rok 2020, który został zatwierdzony 

uchwałą Rady Społecznej działającej przy SP ZOZ w Kowali. Uchwała Nr 2.2020 z 16 marca 2020 roku. 

Plan finansowy został dołączony Radnym w materiałach na sesję.   

Radna Jolanta Pszczoła poinformowała, że do Radnej, ale nie tylko wpływają uwagi dotyczące 

nieprawidłowości funkcjonowania przychodni: do przychodni trudno się dodzwonić i ustalić godzinę 

wizyty, dodatkowo są kolejki do rejestracji jak i do lekarza, pacjenci muszą czekać w kolejce na zewnątrz 

(mimo deszczu czy mrozu). Radna prosi, aby w tym temacie coś zostało zrobione. Również trudno jest 

uzyskać wizytę domową, nawet w uzasadnionych przypadkach. Do punktu pobrań również są duże 

kolejki, matki z dziećmi stoją w tych kolejkach na szczepienie. Personel jest często opryskliwy, 

niedyskretny, nie przestrzega RODO – zdarzają się również sytuacje, że opowiadają o pacjentach i ich 

schorzeniach. Niedopuszczalne jest również to, że w trakcie badania personel wchodzi do gabinetu 

lekarza- powinien być postawiony parawan.  
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Radna Agnieszka Rola poinformowała, że z tą wypowiedzią do końca się nie zgadza. Ponieważ z usług 

ośrodka zdrowia korzysta jej rodzina oraz ona sama i jak najbardziej wszystko sprawnie działa. Może 

to były jakieś małe incydenty i  jakieś niewielkie niedociągnięcia. 

Radna Jolanta Pszczoła poinformowała, że to nie są jej osobiste uwagi tylko mieszkańców, którzy prosili 

o ich przekazanie do Kierownika ośrodka zdrowia.   

Radny Jarosław Słomka poinformował, że jeśli chodzi o szczepienia to chciał podziękować za bardzo 

dobra organizację punktu szczepień. Bez problemu można się do przychodni dodzwonić i zapisać na 

szczepienie.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak również potwierdził, że jest zadowolony z pracy ośrodka zdrowia. Na 

każdej Radzie Społecznej są omawiane wszystkie skargi, które są wpisywane do książki skarg. Z tego co 

Przewodniczący pamięta tego typu wpisów ostatnio nie  było. 

Pan Rafał Wojciechowski poinformował, że część uwag przedstawiona przez Radą jest związana  

z pandemią i wprowadzonymi rygorystycznymi przepisami. Niektóre przychodnie były zamknięte,  

a przychodnia w Kowali obsługiwała pacjentów cały czas. Problem z dodzwonieniem wynika zapewne 

z tego, że jest tylko jedna linia telefoniczna uruchomiona. Wizyty domowe odbywają się cały czas- 

dlatego Pan doktor z tym zarzutem się nie zgada, zawsze może każdy napisać zażalenie do Funduszu 

Zdrowia. RODO w ośrodku zdrowia również jest przestrzegane, może ktoś przez przypadek cos usłyszał, 

ale różne są sytuacje na niektóre nie mamy do końca wpływu. Co do parawanu, to jest postawiony w 

gabinecie i nie ma możliwości, aby ktoś na korytarzu zobaczył pacjenta. Do gabinetu pielęgniarka musi 

mieć prawo wejścia na tym polega współpraca z personelem. Pan doktor zadeklarował, że jeśli są jakieś 

niedogodności to będzie się starał je rozwiązać. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że każdy z nas pamięta początek pandemii. Wszystkie problemy są 

omawiane na Radzie Społecznej SP ZOZ-u tak jak już wcześniej wspominał Pan Kierownik. W ośrodku 

zdrowia oprócz książki skarg są ankiety do wypełnienia, które są później omawiane na Radzie 

Społecznej. Pan Wójt uważa, że na tą chwilę ośrodek zdrowia działał bardzo dobrze i bez przerw.  

Sołtys Robert Nowakowski również potwierdza, że ośrodek działa bez problemu, na wizytę również nie 

ma problemu się zapisać.  

Ad.6. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali za 2020 rok. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wymóg ustawy o rachunkowości nakłada przygotowanie bilansu 

jednostki, który został przesłany Radnym oraz był omawiany na Radzie Społecznej.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zatwierdzenia rocznego 

sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali za 2020 



6 

rok. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy  

3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXII.249.2021 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak złożył wniosek formalny o przesuniecie punktu 8 na punkt 7, a punkt 

7 na punkt 8- ze względu na obecność na Sesji Kierownika Posterunku Policji w Kowali-Stępocinie. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie przesunięcie punktu 8 na punkt 7, a punkt  

7 na punkt 8. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosy wstrzymujące (przy  

3 Radnych nieobecnych). 

 

Ad.7. Sprawozdanie z działalności Posterunku Policji w Kowali.  

Kierownik Posterunku Policji w Kowali-Stępocinie Sebastian Berliński poinformował, że na posterunku 

policji w Kowali-Stępocina pracuje 10 policjantów, na stanie jest dwa pojazdy do dyspozycji policjantów 

(jeden jest oznakowany, drugi nie). Porównując 2019 do 2020 rok jeśli chodzi o przestępstwa 

kryminalne to było 150 postepowań (2020 r.) z czego około 30 zostało umorzonych przed wszczęciem. 

W 2019 roku wykrywalność zdarzeń kryminalnych 63,2% ,a jeśli chodzi o 2020 r., 71,7%.  Na terenie 

gminy było 13 kradzieży mienia, kradzieże z włamaniem- 8, bójki i pobicia -0, przestępstwa gospodarcze 

-3, uszczerbek na zdrowiu-0, uszkodzenia mienia-11, przestępstwa narkotykowe-1, ujawniono 

nietrzeźwych kierujących pojazdami-15, nie alimentacja-34, oszustwa-18, inne-46, zatrzymano ogółem 

sprawców przestępstw-27, zatrzymano osoby poszukiwane 32. Interwencji policji przeprowadzono 

ogółem 1378 w 2020 r, a w 2019 r., 710. Odnotowano w 2020 roku wzrost interwencji publicznych  

i spadek interwencji domowych z rokiem ubiegłym. Ujawniono ogółem 298 wykroczeń – ukaranych 

mandatami zostało 231 osób, pouczonych 67. Przeprowadzono 58 postępowań wyjaśniających  

w sprawach o wykroczenie z czego skierowano 19 wniosków o ukaranie do Sądu Rejonowego  

w Radomiu. W 2020 roku policjanci Posterunku Policji w Kowali przeprowadzili:-53 interwencji 

domowych, gdzie większości przypadków dochodziło do nieporozumień miedzy małżonkami,  

w 8 przypadkach stwierdzono przemoc w rodzinie, w 20 przypadkach wszczęto Procedurę Niebieskiej 

Karty. Wobec nieletnich sprawców czynów karalnych było prowadzone 1 postepowanie. Alkoholizm 

na terenie naszej gminy występuje jako zjawisko patologiczne w 2020 roku doprowadzono celem 

wytrzeźwienia – 15 osób do jednostki Policji i PDOZ, 21 osób doprowadzono do miejsca zamieszkania.  

W 2020 roku zabezpieczono 3 imprezy sportowe. Policja na terenie Gminy Kowala prowadzi różnego 

rodzaju działania mające na celu wyeliminowanie negatywnych zdarzeń (np. akcja znicz, bezpieczna 

droga do szkoły itp.). Oceniając pracę Posterunku w Kowali za okres 2020 należy stwierdzić, że ilość 

postępowań przygotowawczych dotyczących przestępczości ogólnej odnotowano wzrost do 2019 r. 

Znacznym utrudnieniem w realizacji zadań w pracy Posterunku jest zbyt mała obsada etatowa, co 

wielokrotnie uniemożliwia podejmowanie skutecznych działań operacyjno-prewencyjnych. 



7 

Radny Dariusz Parszewski zapytał jak wygląda sprawa oszustw na osobach starszych czy są jakieś 

zdarzenia na naszej gminie? oraz czy są przeprowadzane kontrole prędkości pojazdów na terenie 

Gminy Kowala? 

asp. Sebastian Berliński poinformował, że na Posterunku w Kowali jest dwóch dzielnicowych, którzy 

systematycznie spotykają się ze społeczeństwem edukując ich. W poprzednim roku było jedno takie 

zdarzenie. Jeżeli chodzi o kontrole prędkości w ruchu drogowym to tym zadaniem zajmuje się  Wydział 

Ruchu Drogowego w Radomiu, a dokładnie wydział który zajmuje się kontrolą pomiaru prędkości.   

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że ocenia pozytywnie działania posterunku Policji. Siedziba 

Posterunku została niedawno wyremontowana i na pewno była to słuszna decyzja. Pan Wójt zgadza 

się z tym, że jest problem etatowy, na pewno urząd będzie wnioskował o większa ilość etatów.  

Radny Dariusz Parszewski zapytał czy Posterunek Policji w Kowali-Stępocinie może zlecić pomiary 

prędkości na terenie naszej gminy (Radny podał przykład miejscowości Ludwinów). 

Radna Barbara Kołodziejczyk potwierdziła, że jest na pewno potrzeba zwiększenia etatów, 

równocześnie przypomniała o częstszych kontrolach w miejscowości Mazowszany, a dokładnie przy 

PSP w Mazowszanach. 

Radny Jarosław Słomka również poprosił o częstsze kontrole na parkingu przy boisku sportowym  

w Kowali.  

asp. Sebastian Berliński poinformował, że jeśli chodzi o kontrole i pomiar prędkości na drogach to jak 

wiemy codziennie są kierowani z Komendy Miejskiej Policji patrole Ruchu drogowego. Najczęściej takie 

kontrole są w miejscowości Parznice i trasa E-7. Każde zdarzenie które ma miejsce można zgłosić na 

stronie internetowej: Krajowa Mapa Zagrożeń Bezpieczeństwa. Na pewno Pan Kierownik jest 

zainteresowany, aby bezpieczeństwo na parkingu w Kowali poprawiło się, ale również liczy na pomoc 

mieszkańców. Co do szkoły w Mazowszanach, jest zabezpieczone nagranie, będzie ustalany sprawca 

tego zdarzenia. Jak wcześniej było przedstawione w 2020 roku zwiększyła się wykrywalność jeśli chodzi 

o zdarzenia kryminalne. Na pewno szkoła w Mazowszanach zostanie objęta dodatkowym nadzorem. 

Radna Agata Kicior poinformowała, że już zgłaszała zdarzenie niebezpieczne na stronie KMZB, ale jak 

już wiemy mieszkańcy nie chcą zgłaszać oficjalnie zdarzeń na terenie naszej gminy.     

asp. Sebastian Berliński poinformował, że tylko wystarczy podać markę i nr rejestracyjny, a pozostałe 

dane już będzie można odczytać z nagrania. 

Radna Agata Kicior potwierdziła, że współpraca z posterunkiem Policji jest bardzo dobra, nawet  

w trudnych czasach pandemii. Radna również poinformowała, że od wczesnej wiosny do później jesieni 

jeżdżą bardzo szybko motocykliści na obwodnicy południowej, odbywa się to niestety późnym 

wieczorem, bądź w nocy. Jest to bardzo uciążliwe dla mieszkańców. Może posterunek policji ma jakiś 

wpływ na kontrole właśnie w tej sprawie.  

asp. Sebastian Berliński poinformował, że  z tego co wie to wpłynęło pismo od Radnej do Komendanta 

Miejskiego, aby objąć nadzorem teren obwodnicy południowej.  

https://mapy.geoportal.gov.pl/iMapLite/KMZBPublic.html
https://mapy.geoportal.gov.pl/iMapLite/KMZBPublic.html
https://mapy.geoportal.gov.pl/iMapLite/KMZBPublic.html
https://mapy.geoportal.gov.pl/iMapLite/KMZBPublic.html
https://mapy.geoportal.gov.pl/iMapLite/KMZBPublic.html
https://mapy.geoportal.gov.pl/iMapLite/KMZBPublic.html
https://mapy.geoportal.gov.pl/iMapLite/KMZBPublic.html
https://mapy.geoportal.gov.pl/iMapLite/KMZBPublic.html
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że została przygotowana dokumentacja na parking gminny przy 

Kościele w Kowali. Dodatkowo ta inwestycja została wprowadzona do budżetu. Miejmy nadzieje, że ta 

inwestycje w tym roku uda się wykonać.  

Radna Jolanta Pszczoła zaproponowała, że może warto stworzyć elastyczny grafik, aby sprawcy zdarzeń 

nie mogli przewidzieć kiedy kończy się zmiana policjantów. 

asp. Sebastian Berliński poinformował, że są wysyłani na patrol policjanci nie umundurowani  

w pojeździe nieoznakowanym.  Jeśli chodzi o całonocne zabezpieczenie obwodnicy, to niestety nie jest 

możliwe do zrealizowania z uwagi na stan etatowy. 

Radny Jarosław Słomka podziękował za dobrą współpracę z policją. Również poinformował  

o planowanych inwestycjach związanych z budowa przejścia dla pieszych przy kościele i planowanych 

pracach przez powiat na skrzyżowaniu w Kowali. Powiat złożył wniosek do projektu: „Projektuj  

i wybuduj”. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poprosił Kierownika Posterunku o częstsze patrole w miejscowości 

Maliszów, a dokładnie teren gdzie znajduje się Świetlica wiejska. 

   

Ad.8. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami.  
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że: 

4 maja było Święto Strażaka, z tej okazji Przewodniczący złożył  życzenia wszystkim strażakom z terenu 

naszej gminy. 

7 czerwca odbyła się Komisja Budżetowa oraz Komisja Rolnictwa. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do Rady Gminy wpłynęło 10 pism: 

1. Dotyczy Fv vat za paliwo – tankowanie wozu strażackiego OSP Ruda Mała. 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że za gospodarkę finansową odpowiada Wójt Gminy Kowala i nie chciałby 

ponosić w przyszłości z tego tytułu konsekwencji. Niedawno  odbyło się spotkanie całego Zarządu OSP 

oraz druhów z jednostki OSP Ruda Mała. Na tym spotkaniu zostały przedstawione pewne wątpliwości, 

co do osób upoważnionych do tankowania wozów strażackich. Umowy zlecenie są podpisane z dwoma 

kierowcami z Rudy Małej i oni są upoważnieni do tankowania aut o czym doskonale wie Komendant 

OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki i stacja benzynowa z która gmina ma podpisana umowę. Jednostka 

Osp Ruda Mała musi zdecydować czy chce współpracować z urzędem gminy czy chce działać na własna 

rękę. Wójt nie musi wiedzieć czy kierowca ma aktualne badania i który jest pierwszy na zgłoszenie. 

Takie sprawy jednostka musi załatwiać we własnym gronie.  

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że do dnia dzisiejszego nie zostały 

przedstawione protokoły z tego posiedzenia o którym wspomniał Pan Wójt. Posiedzenie było 

nagrywane i dobrze byłoby, aby Radni zapoznali się z jego przebiegiem. Na spotkaniu nie było jasno 
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powiedziane kto jest upoważniony do tankowania auta. Auto zostało zatankowane za zgodą Prezesa 

OSP Kowala Mariana Góreckiego i w obecności innych druhów. Prezes Rudy Małej nie wyobraża sobie 

takiej sytuacji, aby po akcji auto wróciło do garażu nie zatankowane i bez wody. Samochód już został 

kilkukrotnie uszkodzony na sumę ponad 5 000 zł, i nie wyciągnięte zostały żadne konsekwencje. Prezes  

nie zgadza się z Wójtem, że prowadzi prywatę ponieważ opiera się na statucie, jednostka jest widziana 

na terenie powiatu i profesjonalizm tej jednostki jest na wysokim poziomie. W tej chwili jest już 

czterech funkcjonariuszy którzy będą pełnili służbę zawodowo, takich jednostek na powiecie jest 

bardzo mało. Prezes zwrócił się jeszcze raz do Wójta oraz  Rady Gminy o opłacenie tej Fv.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zawsze wspomaga OSP Ruda Mała ile tylko może poprzez remont 

jednostki czy zakup nowego samochodu.  

Prezes Dariusz Bielecki przypomniał o przepałach, które nie były wpisywane do kart. Karty są oddawane 

do Urzędu Gminy nie wypełnione, a sprzęt cały czas pracuje. Prezes również poruszył temat remontu, 

że nadal nie jest poprawiony dach na budynku przez co cały czas budynek ulega niszczeniu. Prezes prosi 

o rzetelne podejście do sprawy. A jednostkę proszę nie oskarżać o nie profesjonalizm bo działa na 

wysokim poziomie. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na ten temat można dyskutować cały dzień. Pan Wójt 

poinformował jeszcze raz, że za kwestie finansowe nie odpowiada Prezes jednostki tylko Wójt- dotyczy 

się to również paliwa. Jednostka z Rudy Małej ma  podpisane z Gmina dwie umowy zlecenia –  

i ci panowie maja się rozliczać z zakupionego paliwa. Każdy konflikt wewnętrzny jednostka musi 

rozwiązać sama i każdego należy traktować na równi bez względu na wiek. Co do remontu były 

zrobione pewne ustalenia, również te prace Pan Prezes nadzorował, oczywiście będą wszystkie usterki 

naprawione w najbliższym czasie. 

Kierownik Piotr Markiewicz potwierdził, że odbyło się spotkanie na budowie z wykonawcami oraz 

inspektorem nadzoru. Jak już wiemy zostały ustalone prace, ale najpierw należy przenieść sztyce, która 

powoduje, że są przecieki przez dach do środka budynku. Obydwie firmy zobowiązały się do naprawy.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poinformował, że był obecny na tym Zarządzie i Pan Wójt 

wyraźnie powiedział, z kim ma umowy podpisane, kto ma samochody tankować.   

Prezes Dariusz Bielecki poinformował, że ma nadzieję, że ten protokół będzie w niedługim czasie 

dostępny do wglądu. Prezes zapytał Radnego co mieli druhowie zrobić z samochodem bez paliwa po 

akcji? Prezes Górecki wyraził zgodę na tankowanie dlatego samochód został zatankowany. Nie ma 

takiej możliwości, aby samochód wrócił do garaży bez wody i zatankowanego paliwa. Prezes nie zgadza 

się z tym, że dzieli druhów na starszych i młodszych. Sygnał jest nadawany dla wszystkich w tej samej 

chwili, ci co są zainteresowani wyjazdem dostają powiadomienia sms i telefonicznie. Strażacy którzy 

wstawą się pierwsi na alarm maja pierwszeństwo wyjazdu, i samochód nie czeka, aż ktoś przybiegnie 

po 8 minutach.  
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Wójt Dariusz Bulski przypomniał, że sami strażacy mówili, że posiadają FB i dostają o 4 min wcześniej 

sygnał wyjazdu, dlatego ten starszy strażak, który nie posiada FB ma utrudniony dostęp do samochodu 

mimo, że jest kierowcą. Pan Wójt jeszcze raz przypomniał, że tankować może tyko upoważniona osoba 

do tego.   

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że nie zgodzi się na to, aby kierowca wyjeżdżał 

sam do tankowania bez dodatkowej obsady. Były takie sytuacje, że kierowca wyjechał sam i najechał 

na zdarzenie i nie poradził sobie z daną sytuacja. Dlatego samochód powinien wracać do remizy pełny 

i zatankowany. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zakończył dyskusje, uważa, że rozwiązać tą sprawę może spotkanie 

Zarządu OSP Gminy.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak przeszedł do pisma nr: 

2. Apel Rady Miejskiej w Glinojecku w sprawie zmiany przepisów dotyczących projektowania  

i budowy kanałów technologicznych przy drogach gminnych. 

3.  Pismo mieszkańców miejscowości Walentynów- prośba o uregulowanie sytuacji prawnej drogi 

dojazdowej do prywatnych posesji.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że dyskusja w tym temacie była również na Komisji Budżetowej. 

Wniosek w tej sprawie już jest skierowany do Sądu.  

4. Pismo mieszkańców Huty Mazowszańskiej w sprawie wybudowania nowej sieci wodociągowej. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wykonanie tej inwestycji jest niestety niemożliwe w tym roku. 

Jeśli gmina będzie posiadała środki, to to zadanie może będzie wprowadzone na przyszły rok.   

5. Opinia RIO z siedzibą w Radomiu- w sprawie opinii o przedłożonym wniosku Komisji Rewizyjnej 

Rady Gminy Kowala w sprawie udzielenia Wójtowi absolutorium z wykonania budżetu za rok 2020. 

6.  Stanowisko Rady Gminy Dobre w sprawie zmiany przepisów w zakresie projektowania i budowy 

kanałów technologicznych przy drogach gminnych.  

7. Pismo mieszkanki Kowala-Kolonia z prośbą o modernizację sieci wodociągowej oraz budowę 

sieci kanalizacyjnej. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że to pismo jest podobne do poprzedniego. Na tą chwilę ta 

inwestycja jest niemożliwa do zrealizowania. Może w przyszłym roku.   

8. Pismo Radnej miejscowości Parznice Agnieszki Rola do Starostwa Powiatowego w Radomiu  

w sprawie wprowadzenia do planu na 2022 rok, budowy chodnika przy drodze powiatowej Nr 

3540W, relacji Parznice-Skaryszew.  

9. Stanowisko Rady Przedsiębiorczości w sprawie Polskiego Ładu.  

10. Pismo mieszkańców Augustowa w sprawie zaprojektowania i wybudowania lub wybudowania 

drogi gminnej od nr 56 do 44. 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ta droga nie spełnia odpowiednich parametrów, aby móc na niej 

cokolwiek projektować. Na pewno trzeba poszerzyć pas drogowy tak jak to zostało zrobione  

w Mazowszanach. Jeśli mieszkańcy przekażą bezpłatnie działki to cała procedura zostanie wdrożona  

i inwestycja zostanie zrealizowana.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że tak jak Wójt nadmienił droga jest za wąska ma 3 metry. 

Należy ją uregulować i sprowadzić przynajmniej do standardu drogi wewnętrznej – 6 metrów. Na części 

tej drogi jest położony destrukt, ale nie jest niestety zamknięty emulsja, co powoduje kruszenie  

i powstanie wybojów. Na pewno w tym roku gmina postara się to uzupełnić. A co do wycięcia gałęzi, 

to na pewno pojedzie pracownik na miejsce i oceni. Jeśli będzie potrzeba wycięcia gałęzi to zostaną do 

tych mieszkańców wysłane pisma, lub nasi pracownicy je usuną. 

  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę.                

Ad.9. Sprawozdanie z realizacji rocznego Programu Współpracy Gminy Kowala z organizacjami 

pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego w roku 

2020. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że art. 5a ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 roku o działalności 

pożytku publicznego i o wolontariacie (Dz.U..2020.1057 z późn. zm.) nakłada obowiązek przedłożenia 

organowi stanowiącemu jednostki samorządu terytorialnego sprawozdania z realizacji programu 

współpracy za rok poprzedni. Celem Programu współpracy była efektywna i skuteczna realizacja przez 

gminę zadań publicznych we współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 

działającymi w zakresie pożytku publicznego, szczególnie w obszarach: nauki, edukacji, oświaty, 

wychowania, kultury i sztuki, ochrony i promocji zdrowia, polityki społecznej i przeciwdziałania 

wykluczeniu społecznemu, przeciwdziałania uzależnieniom i patologiom społecznym. Program 

Współpracy z organizacjami pozarządowymi na rok 2020 został przyjęty uchwałą Rady Gminy Kowala 

Nr XIV.103.2019 z dnia 29 listopada 2019. Współpraca na płaszczyźnie finansowej pomiędzy gminą 

Kowala, a III sektorem obejmowała zlecenia organizacjom pozarządowym realizacji zadań publicznych 

poprzez powierzenie i wspieranie wraz z udzieleniem dotacji na finansowanie ich realizacji. 20 stycznia 

2020 roku Wójt Gminy Kowala w ramach ujętych środków w budżecie Gminy, ogłosił otwarty konkurs 

na wykonanie zadań publicznych związanych z realizacją zadań Gminy Kowala w 2020 roku. 

Zaplanowana kwota była w wysokości 190 tyś zł, a przekazana kwota organizacją była w wysokości 

177 000,00 zł. Pomoc otrzymało osiem organizacji pozarządowych. W 2020 roku była pandemia 

niektóre organizacje miały trudności z wykonaniem tych zadań, co spowodowało niewielkie zwrócenie 

dofinansowania, ponieważ nie mogli ich wykorzystać zgodnie z podpisaną umową. Na terenie naszej 

gminy funkcjonowało 14 zarejestrowanych organizacji pozarządowych. Działa również 4 jednostki OSP 

i zrejestrowani są jako stowarzyszenie.        
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Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wzorów wniosku o przyznanie dodatku 

mieszkaniowego oraz deklaracji o dochodach gospodarstwa domowego.  

Z-ca Kierownika GOPS  w Kowali- Stępocina Ewelina Strychalska poinformowała, że z dniem 1 lica 2021 

roku wchodzą w życie przepisy ustawy z czerwca 2001 roku o dodatkach mieszkaniowych, które 

zobowiązują właśnie Rade Gminy do określenia w drodze uchwały wzoru wniosku o przyznanie 

dodatku mieszkaniowego oraz wzoru deklaracji o dochodach gospodarstwa domowego. Zmiany te 

zostały wprowadzone z datą 10 grudnia 2020 roku o zmianie niektórych ustaw wspierający rozwój 

mieszkalnictwa, i jednocześnie w tej ustawie art. 38 wprowadza zapis zobowiązujący Radę Gminy do 

podjęcia stosownych uchwały w terminie do 1 lipca 2021 roku.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia wzorów 

wniosku o przyznanie dodatku mieszkaniowego oraz deklaracji o dochodach gospodarstwa 

domowego. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 

3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXII.250.2021. 

 

Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 1024/4 położona w miejscowości 

Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa sp. z o.o. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt chwały przewiduje ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 1024/4 położona w miejscowości 

Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa sp. z o.o. Służebność 

o której mowa polega na prawie udostępnienia wyżej wymienionej nieruchomości gminnej pod 

budowę sieci gazowej średniego ciśnienia.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 

1024/4 położona w miejscowości Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz Polskiej Spółki 

Gazownictwa sp. z o.o. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXII.251.2021 

 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia przez Gminę Kowala prawa własności 

nieruchomości gruntowych niezabudowanych położonych w obrębie Romanów, gm. Kowala. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o wyrażenie zgody na odpłatne nabycie przez Gminę 

Kowala prawa własności nieruchomości gruntowych niezabudowanych oznaczonych w ewidencji 
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gruntów nr 86 i 87. W tym miejscu w przyszłości gmina planuje budowę nowej stacji uzdatniania wody, 

jak już było wcześniej wyjaśniane obecna stacja działa bez problemu, ale na terenie naszej gminy 

przybywa wiele nowych lokali i z czasem może brakować wody. Działki, które są przedmiotem uchwały 

były sprawdzane pod kątem zasobów wody. Aby zacząć na tej działce budowę studni to  najpierw 

należy ją uzbroić w potrzebne media. Już jest podpisane wstępnie porozumienie z właścicielami tej 

działki, cena już jest ustalona, dlatego dziś został przedstawiony projekt uchwały, aby mogła Rada 

Gminy przegłosować ten projekt. I na tej podstawie zostaną zabezpieczone  środki w budżecie.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że  zakup tej działki to jest element rozwoju naszej gminy.                                                         

Nasze studnie, które są umieszczone w Dąbrówce Zabłotniej wytwarzają tyle wody, że praktycznie 

wychodzimy na zero (wydobycie i sprzedaż). Dalszy rozwój naszej gminy, a dokładnie budownictwa 

musi  przekładać się na zapewnieniu mieszkańcom dostępu do bieżącej wody. Zakup tej działki był 

poprzedzony różnymi badaniami, zostały wyznaczone punkty, studnia  również została wybita. Niestety 

ta studnia po badaniach ma – mangan i żelazo. Po zakupie tej działki zostanie ustalona technologia,  

a później urząd zacznie projektowanie nowego ujęcia wody- to będzie pierwszy element, a drugi to 

będzie rozbudowa sieci wodociągowej na terenie naszej gminy.  

Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że zużycie wody na terenie naszej gminy jest bardzo 

duże, spowodowane jest to tym, że przybywa nam bardzo dużo nowych przyłączy, przez co brakuje 

wody – ok. 200 przyłączy na rok. Po wykonaniu badań jakości wody, stwierdzono, że w niej występuje 

duża ilość manganu, aby uzdatnić tą wodę należy na początku wybrać odpowiednia technologię, 

później koncepcję, a na koniec wykonać projekt budowy. Również bardzo ważną sprawą jest 

wykonanie sieci wodociągów dosyłowych. 

Radny Jarosław Słomka uważa, że na terenie naszej gminy koniecznie trzeba rozbudować sieć 

wodociągową, powodem tego jest rozbudowa gminy poprzez napływ nowych mieszkańców.  

Kierownik Mirosław Furczyński potwierdził, że jak najbardziej im więcej przyłączy na km wybudowanej 

sieci tym mniejsze koszty eksploatacji tej sieci.  

Radny Dariusz Parszewski zapytał czy w innych rejonach gminy były prowadzone działania pod kątem 

zasobów wód podziemnych. 

Kierownik Mirosław Furczyński odpowiedział, że wszystkie prace wykonywał geolog, na podstawie map 

w Państwowym Instytucie Geologicznym – na tej podstawie została wybrana ta właśnie lokalizacja. 

Najbardziej chodzi o ilość wody oraz o podłoże. Na Dąbrówce w tej chwili jest taka sytuacja, że są filtry 

usytuowane w różnych piaskach, żwirach – takie filtry łatwo ulegają awarii. Na nowo projektowanej 

stacji filtry będą ulokowane w skale. 

Radny Dariusz Parszewski zapytał czy złoża są porównywalne ze złożami w Dąbrówce. 
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Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że tak i nie: w Dąbrówce mamy 100 m³/ godzinę,  

a w Dąbrówce geolog wstępnie ocenił, że na 80m³/godzinę. Najlepszą wodę mamy na Rudzie Małej 

pierwotne pozwolenie wodnoprawne pozwalała na uzyskiwanie 160m³/godz.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie. Rada Gminy głosowała: 

12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr XXXII.252.2021 

 

Ad.13. Przedstawienie raportu o stanie Gminy Kowala za 2020 rok. 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że zostało wydane zarządzenie nr 49.2021 Wójta Gminy Kowala w sprawie 

przedstawienia raportu o stanie Gminy Kowala za rok 2020.   Raport jest konsekwencją zmiany ustawy 

o samorządzie gminnym w 2018 roku. Raport jest bardzo szczegółowy, opublikowany jest na stronie 

Biuletynu Informacji Publicznej, radni również otrzymali raport pocztą. W raporcie zawarte są 

informacje z poszczególnych referatów, nie zawsze o których rozmawia się na sesji. Wójt przedstawił 

najważniejsze informacje zawarte w raporcie. Podziękował pracownikom urzędu oraz jednostkom 

podległych za rzetelną pracę, rok 2020 był bardzo pracowity. Wójt zwrócił się również  

z podziękowaniami do Radnych i Sołtysów.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował za przedstawienie raportu o stanie Gminy Kowala.  

 

Ad.14. Debata nad raportem o stanie Gminy Kowala za 2020 rok. 

Radna Agata Kicior podziękowała Panu Wójtowi za przedstawienie raportu jednocześnie gratulując 

sukcesów, bez wątpienia widać pracę, może nie we wszystkich obszarach w których Radna chciałaby 

widzieć i jej mieszkańcy. Wotum zaufania jest to dyskusja na temat kompetencji miękkich, które nie 

dotyczą finansów, ale mniej dostrzegalnych aspektów funkcjonowania. Radna zwróciła uwagę co do 

przeprowadzenia przetargu na odbiór odpadów komunalnych, w tej spawie również była złożona 

interpelacja w której było zapytanie dlaczego drugi przetarg na odbiór odpadów komunalnych nie 

został unieważniony. Kilku Radnych walczyło, aby podpisać kontrakt o 400 000 zł tańszy od tego który 

został podpisany. Wiadomo, że dwa przepisy prawa pozwalały na to, aby unieważnić przetarg. Druga 

rzecz to jest wymiana źródeł światła – w 2019 roku nie było funduszu sołeckiego. Wówczas była 100 % 

deklaracja Wójta, że na terenie gminy zostaną wymienione wszystkie źródła światła czym Pan Wójt 

Radnych przekonał. Dodatkowo były planowane podwyżki za energie, a dzięki wymianie Gmina mogła 

dużo zaoszczędzić. Na ten cel mieliśmy przeznaczone 500 000 zł, a na wymianę przeznaczono około 

186 000 zł i niestety nie wszystkie miejscowości skorzystały z tego. Trzecia sprawa dotyczy przejścia 

przy E7- jak już wiemy to zadanie jest w trakcie realizacji, zostało już wysłane zapytanie ofertowe 

dotyczące budowy oświetlenia na przejściu dla pieszych. Od 2018 roku na tym przejściu dla pieszych 
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zginęło dwie osoby, wnioski o wykonanie oświetlenia Radna pisze od jesieni 2018 roku, ale wcześniej 

również takie wnioski pisała Pani Sołtys Romanowska- Szymańska. Radna prosi Pan Wójta  

o współprace jaką deklarował na początku kadencji, aby naszym mieszkańcom żyło się lepiej. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pod kątem odpadów już wielokrotnie były prowadzone dyskusje 

na Sesji. Jeśli byłaby taka możliwość, aby unieważnić przetarg to na pewno urząd zrobił by to. Przy tym 

przetargu pomagała nam doświadczona osoba, podobnie uważała Pani Mecenas. Od Radnej Wójt nie 

otrzymał żadnego pisma na jakiej podstawie można byłoby ten przetarg unieważnić. Nie można robić 

czegoś wbrew przepisom ponieważ za podjęte złe decyzje odpowiada Wójt oraz Pani Skarbnik. Pod 

kątem wymiany oświetlenia również była prowadzona dyskusja na Sesji. Oczywiście oświetlenie na 

terenie gminy Kowala mogłoby być wymienione, ale wówczas nie można by wyremontować boiska  

w Kosowie- ponieważ właśnie z tych pieniędzy skorzystano, po otrzymaniu dotacji na ten cel  

w wysokości 92 000 zł. Remont boiska kosztował około 230 000 zł. Co do przejścia dla pieszych  

w miejscowości Kosów znajduje się ono na drodze wojewódzkiej. Są już porobione uzgodnienia- 

dokumentacja jest w trakcie realizacji. Radna zarzuciła zła współprace Wójta z Radnymi- bardziej tu 

chodzi o to, że Wójt musi działać zgodnie z przepisami, wykonywać podjęte uchwały, a czy ktoś lubi 

Wójta czy nie no to już na to nie ma Wójt wpływu. Na pewno, aby współpraca się układała to musi 

działać to w dwie strony. 

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że analizując raport o stanie gminy powinniśmy wziąć pod uwagę 

całą gminę, a nie tylko swoje miejscowości.  Pod kątem inwestycyjnym mamy 28 projektów które są  

w trakcie realizacji, bądź już są zrealizowane. Rok 2020 był bardzo trudnym rokiem poprzez pandemie, 

ograniczony dostęp do dokumentacji. Według Radnej udało się naprawdę dużo zrobić pomimo wielu 

przeciwności. Punkty które Radna Kicior przytoczyła, były wielokrotnie omawiane na sesji. Przy 

głosowaniu nad wotum zaufania powinno być brane wszystko – praca w gminie,  współpraca  

z pracownikami, Radnymi oraz mieszkańcami. Całość tej współpracy wygląda bardzo dobrze, nie można 

oceniać czyjejś pracy poprzez jedno zdarzenie. Według Radnej Kicior zawsze jest cos nie tak, wszystko 

idzie wolno nie tak jak Radna by chciała. 

Radny Paweł Lis uważa, że Radni po to się spotykają na Sesji, aby móc wypowiedzieć się w trudnych 

tematach, iść na kompromis, znaleźć porozumienie aby nasza gmina się rozwijała. Jako Klub nie brną 

ślepo we wszystko co jest przekładane, Radni mówią jakie maja wątpliwości, zadawane są pytania 

jednakże te wszystkie inwestycje, które dzieją się w gminie są zasługa oczywiście Urzędu Gminy Kowala 

podparte głosowaniami Radnych. Klub Radnych nie był nigdy przeciwko jakiejkolwiek inwestycji. Radny 

uważa, że zawsze powinna być przeprowadzona debata jeśli istnieją jakiekolwiek wątpliwości.  Tu nie 

chodzi o to czy Radni się lubią czy nie, Radni dostali mandat społeczny, aby działać dla dobra całej 

gminy. Rożne wycieczki personalne nie powinny mieć miejsca tak jak to powiedziała przed chwilą 

Radna Kołodziejczyk do Radnej Kicior (…że Pani się zawsze cos nie podoba). Radny przypomniał, że  

w poprzedniej kadencji wszystkie sesje były nagrywane i można obejrzeć jak Radnej Kołodziejczyk 
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Przewodniczącej Komisji Rewizyjnej wszystkie inwestycje się podobały jak wszystko popierała.  Jak na 

wniosek Radnej Kołodziejczyk został zdjęty wniosek budowy hali sportowej w Młodocinie Mniejszym, 

a która już niebawem będzie otwarta i wszyscy razem będziemy się nią cieszyć.  Jak wszyscy pamiętają 

w tamtej kadencji będąc w mniejszości Klub radnych był za nią i również w tej kadencji jest podobnie. 

Klub radnych szuka porozumienia i nie brnie ślepo w to, aby być przeciwko czemuś dla zasady i tego 

samego oczekuje od Wójta i pozostałych Radnych. Debaty które będą się odbywał na Sesji będą 

debatami merytorycznymi bez jakichkolwiek wycieczek osobistych, liczą się tylko fakty. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak przypomniał, że w tym punkcie jest debata nad raportem o stanie 

Gminy Kowala, należy w tym miejscu pochwalić co było dobrze zrobione, a wiele rzeczy jest jeszcze 

przed nami.   

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że wotum zaufania odnosi się do przebiegu działalności 

Wójta Gminy Kowala – a dokładnie czy jest dobrym gospodarzem naszej gminy. Z przebiegu działań 

inwestycyjnych, rozwiązywania problemów mieszkańców, pozyskiwania środków unijnych według 

Radnego Wójt na wotum zaufania zasługuje. Jak wiemy jeszcze jest wiele wyzwań przed nami – 

najbardziej takim wyzwaniem będzie budowa kanalizacji, ale również budowa dróg czy ich regulacja.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak serdecznie podziękował wszystkim Radnym za udział w debacie,  

a Panu Wójtowi podziękował za ostatni miniony rok. Mimo pandemii inwestycje były realizowane, 

może nie wszystkie, ale to niebyło zależne od Radnych czy Pana Wójta. Pieniądze nie zawsze były 

dzielone równo na samorządy. W tej sprawie również były pisane pisma do Wojewody, niestety to  

i tak nie pomogło.   

 

Ad.15. Podjęcie uchwały w sprawie wotum zaufania dla Wójta Gminy Kowala.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał, kto jest za udzieleniem wotum zaufania Wójtowi Gminy 

Kowala. Rada Gminy głosowała: 8 głosów za, 0– głosów przeciw, 4 – głosy wstrzymujące, przy  

3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXII.253.2021 

Wójt Dariusz Bulski podziękował za udzielenie wotum zaufania Radnym którzy byli za, ale również tym 

którzy wstrzymali się od głosu. Wójt ma nadzieję, że w przyszłości uda mu się przekonać całą Rade, ale 

wie, że będzie to trudne.  

Ad.16. Przedłożenie sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2020. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że sprawozdanie było przekazane Radnym do końca marca 2021 

roku, wraz z informacją o stanie mienia gminy oraz sprawozdań finansowych instytucji kultury  

i Samodzielnego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali-Stępocina. Sprawozdanie jest bardzo 

szczegółowe, przedstawia wpływy oraz wydatki gminy Kowala, powiela się również z przedstawionymi 
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wyżej w raporcie o stanie Gminy Kowala danymi. Pan Wójt jeszcze raz przeanalizował sprawozdanie  

z wykonania budżetu za 2020 rok. Serdecznie podziękował Pani Skarbnik za pomoc i nadzór nad 

gminnym budżetem.  

Ad.17. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy w Radomiu  

w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala sprawozdaniu z wykonania budżetu. 

 Przewodniczący Dariusz Chruślak poprosił Panią Skarbnik o przeczytanie uchwały Regionalnej Izby 

Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy w Radomiu.  

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat przeczytała uchwałę Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół 

Zamiejscowy w Radomiu Nr 3.e./170/2021 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej  

w Warszawie z dnia 19 kwietnia 2021 roku w sprawie: opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy 

Kowala sprawozdaniu z wykonania budżetu za rok 2020. (Uchwała opublikowana na BIP Gminy 

Kowala). Uchwała została zaopiniowana pozytywnie.     

Ad.18. Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy o udzielenie absolutorium Wójtowi 

Gminy Kowala za 2020 rok.  

Radny Dariusz Parszewski Przewodniczący Komisji Budżetowej w zastępstwie za Przewodniczącego 

Tomasza Odzimka odczytał wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Gminy o udzielenie absolutorium Wójtowi 

Gminy Kowala za 2020 rok. Uchwała Nr 1/2021 z dnia 14 maja 2021 roku, Komisji Rewizyjnej Rady 

Gminy Kowala w sprawie wyrażenia opinii o wykonaniu budżetu Gminy Kowala za 2020 rok i wniosku  

o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Kowala za 2020 rok. Komisja Rewizyjna Rady Gminy Kowala 

wniosła o udzielenie absolutorium z tytułu wykonania budżetu za rok 2020 w wyniku głosowania 

jawnego: 3 głosy– za, 0 głosów – przeciw, 1 głos- wstrzymujący, przy jednym członku Komisji 

nieobecnym. Komisja Rewizyjna pozytywnie zaopiniowała wykonanie budżetu Gminy Kowala za 2020 

rok.  

Ad.19. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy w Radomiu  

w sprawie opinii o przedłożonym wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kowala w sprawie 

udzielenia absolutorium z wykonania budżetu za rok 2020. 

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski odczytał uchwałę Nr 3.f./82/2021 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie, z dnia 21.05.2021 roku w sprawie opinii 

o przedłożonym wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kowala  w sprawie udzielenia Wójtowi 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu za rok 2020. Skład Orzekający Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Warszawie - wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kowala w sprawie udzielenia 

Wójtowi absolutorium z wykonania budżetu za rok 2020 opiniuje pozytywnie.  
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Ad.20. Opinie Komisji na temat sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2020. 

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że w dniu 7 czerwca 2021 roku, 

odbyło się posiedzenie Komisji Budżetowej, na którym członkowie Komisji zaopiniowali pozytywnie 

sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2020 oraz udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Kowala 

jednogłośnie. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że  

w dniu 25 maja 2021 roku, odbyło się posiedzenie Komisji Skarg, na którym członkowie Komisji 

zaopiniowali pozytywnie sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2020 oraz udzielenie absolutorium 

Wójtowi Gminy Kowala- 5 głosów-za. 

Przewodnicząca Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Porządku Publicznego, Bezpieczeństwa  

i Ochrony Ludności i Pomocy Społecznej Agnieszka Rola poinformował, że w dniu 7 czerwca 2021 roku, 

odbyło się posiedzenie Komisji Rolnictwa, na którym członkowie Komisji zaopiniowali pozytywnie 

sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2020 oraz udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Kowala- 

jednogłośnie. 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Turystyki i Promocji Krzysztof Farbiś poinformował, że 

w dniu 24 maja 2021 roku, odbyło się posiedzenie Komisji na, którym członkowie Komisji zaopiniowali 

pozytywnie sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2020 oraz udzielenie absolutorium Wójtowi 

Gminy Kowala. 4 głosy – za, 1 głos wstrzymujący.  

 

Ad.21. Dyskusja. 

Brak dyskusji. 

Ad.22. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za rok 2020. 

Brak dyskusji. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał Radnych, kto jest za zatwierdzeniem sprawozdania 

finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za rok 2020. Rada Gminy głosowała: 

12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr XXXII.254.2021. 
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Ad.23. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Kowala z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2020. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał Radnych, kto jest za udzieleniem Wójtowi Gminy Kowala 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu za rok 2020. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXII.255.2021. 

Ad.24. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na 2021 rok. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nastąpiło zwiększenie dochodów o kwotę 917 769,09 zł 

- uzyskanie dotacji ze środków budżetu Województwa Mazowieckiego z przeznaczeniem na 

dofinansowanie realizacji zadania pn. budowa drogi gminnej w m. Kosów – etap III w kwocie 

130 000,00 zł; 

-uzyskanie dotacji ze środków budżetu Województwa Mazowieckiego z przeznaczeniem na 

dofinansowanie realizacji zadania pn. Budowa remizy OSP w miejscowości Kowala w ramach 

Instrumentu wsparcia zadań ważnych dla równomiernego rozwoju województwa mazowieckiego  

w kwocie 215 699,40 zł na rok 2021, całkowita wartość wsparcia na lata 2021-2023 to 1 078,497,02 zł; 

- wcześniejszego wpływu całości dofinansowania w ramach pomocy finansowej otrzymanej z budżetu 

Województwa Mazowieckiego na dofinansowanie realizacji zadania pn. Budowa sali gimnastycznej 

wraz z zapleczem i łącznikiem do budynku szkoły w Młodocinie Mniejszym w ramach Instrumentu 

wsparcia zadań ważnych dla równomiernego rozwoju województwa mazowieckiego w kwocie 

515 833,69 zł; 

- zwiększenie dotacji na zasiłki okresowe w kwocie 4 000,00 zł; 

- zwiększenie środków na realizację Programu „Wspieraj Seniora” w kwocie 34 116,00 zł; 

- zwiększenie dochodów z tytułu zwrotów nienależnie pobranych świadczeń w kwocie 18 120,00 zł; 

Zwiększenie planu wydatków o kwotę 917 769,09 zł składa się ze: 

- zmniejszenia planu wydatków bieżących o kwotę 2 214,70 zł; 

-zwiększenia planu wydatków majątkowych o kwotę 919 983,79 zł. 

Zmiany planu wydatków majątkowych wynikają z wprowadzenia uzyskanych dochodów majątkowych, 

bieżących potrzeb oraz zmiany w załączniku przedsięwzięć z Funduszu Sołeckiego. 

W związku z wcześniejszym wpływem całości dofinansowania w ramach pomocy finansowej 

otrzymanej z budżetu Województwa Mazowieckiego na dofinansowanie realizacji zadania pn. Budowa 

sali gimnastycznej wraz z zapleczem i łącznikiem do szkoły w Młodocinie Mniejszym w ramach 

Instrumentu wsparcia zadań ważnych dla równomiernego rozwoju województwa mazowieckiego  

w kwocie 1 381 667,38 zł zwiększony został plan dochodów majątkowych o kwotę dotacji przypadająca 

na rok 2022 to jest o 515 833,69 zł. Dotacja w kwocie 515 833,69 zł została wprowadzona do planu 

wydatków i zwiększyła plan wydatków na w/w zadanie, a jednocześnie plan wydatków tego zadania 
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został zmniejszony o kwotę 515 833,69 zł w wyniku wycofania środków własnych, które zostały 

przeniesione na realizację innych zadań majątkowych.  

W wyniku wprowadzonych zmian wynik budżetu, przychody, rozchody nie ulegają zmianie.   

Wójt Dariusz Bulski omówił dodatkowo planowane inwestycje na terenie gminy Kowala.    

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały 

Budżetowej Gminy Kowala na 2021 rok. Rada Gminy głosowała: 12` głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – 

głosów wstrzymujących. Uchwała Nr XXXII.256.2021 

 

Ad.25. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2021-2024. 

  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w WPF jak już było wspomniane nie ma istotnych zmian, zadania 

które są wpisane wcześniej - pozostają. Nic innego nie zostało wprowadzone ponieważ na dzień 

dzisiejszy nie ma potrzeby.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2021-2024. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr XXXII.257.2021. 

Ad.26. Sprawy różne. 

 

Brak dyskusji.       

Ad.27. Zakończenie obrad. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął XXXII.2021 sesję Rady Gminy (godz. 14.05). 

 

Protokołowała: Aldona Osińska. 

 

 

 


		2021-08-03T09:04:59+0200
	Dariusz Chruślak




